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MMáájj jjaakkoo ssvváátteekk pprraaccuujjííccíícchh aa aakkttiivvnníí ooddbboorryy ppaattřříí nneeoodd--
mmyysslliitteellnněě kk ssoobběě.. KK lleettooššnníímmuu pprrvvoommáájjoovvéémmuu rroozzhhoovvoorruu
jjssmmee tteeddyy ppřřiizzvvaallii aakkttiivvnnííhhoo ooddbboorráářřee,, jjeeššttěě nneeddáávvnnoo řřiiddiiččee
ttrraammvvaajjee MMaarrkkaa TTooššiillaa..

l VVáášš vvzzttaahh kk pprrvvnníímmuu mmáájjii jjee jjaassnnýý,, nneeppooddllééhhááttee jjeehhoo ddeehhoo--
nneessttaaccii mmaaiinnssttrreeaammoovvýýmmii mmééddiiii,, mmiinnuullýý rrookk jjssttee nnaa jjeeddnnéé aakkccii
vvyyssttoouuppiill.. OO ččeemm bbyylloo vv ttééttoo ssoouuvviisslloossttii vvaaššee vvyyssttoouuppeenníí??
PPřřiizznneejjmmee ssii,, mmoocc pprroojjeevvůů ooddbboorráářřůů nnaa pprrvvoommáájjoovvýýcchh sseettkkáá--
nníícchh ddnneess nneessllyyššíímmee..

Mé vystoupení na onom Prvním máji se týkalo tvůrčí práce
TUNE, což je volně přeloženo Evropská síť odborářů, anglic-
ky Trade Union Net Europe, kde mám tu čest zastupovat Čes-
kou republiku. Tato síť působí pod záštitou a za přímé, a to i
finanční, podpory frakce GUE/NGL v EUP. V určitém obdo-
bí jsem působil i přímo v jejím organizačním vedení a připra-
voval její setkávání a program těchto mítinků.

Při loňském 1. máji na pražském Střeleckém ostrově jsem
hovořil především o programu našich požadavků a podnětů
pro Evropský parlament. Tento program jsme v TUNE vytvo-
řili a frakce Levice v Evropském parlamentu (jeho členkou je
i europoslankyně Kateřina Konečná, pozn. red) si jej vzala za
základ své další činnosti v rámci Evropského parlamentu, což
považuji za významný úspěch a zdůraznění významu působe-
ní TUNE. Jsou v něm obsaženy velmi věcné a konkrétní kroky
a požadavky směrem k EUP a Evropské komisi, které mají za
cíl významně zlepšit a posílit postavení a práva zaměstnanců
celé Evropy a spravedlivost odměňování, pracovních podmí-
nek a podobně.

l JJssttee ddlloouuhhoolleettýýmm ččlleenneemm zzáákkllaaddnníí oorrggaanniizzaaccee OOddbboorroovvééhhoo
ssvvaazzuu ČČeecchh,, MMoorraavvyy aa SSlleezzsskkaa ((OOSS ČČMMSS)),, nněějjaakkoouu ddoobbuu jjeejjíí
ppřřeeddsseeddaa.. CCoo ppoovvaažžuujjeettee zzaa nneejjvvěěttššíí ddoossaažžeennéé úússppěěcchhyy ooddbboo--
rrůů nnaa vvaaššeemm pprraaccoovviiššttii??

Předsedou při Dopravním podniku Praha jsem 15 let, zalo-
žil jsem ji se dvěma dalšími kolegy 1. března 2010. V součas-
né době máme cca 130 členů a kromě Dopravního podniku
Praha působíme a kolektivně vyjednáváme rovněž na půdě
pražského magistrátu.

Co se týká dosažených úspěchů, mezi ně počítám to, že
máme vysoce nadprůměrnou odborovou organizovanost –
více než 50 procent zaměstnanců, což nám – rozuměno všem
tam působícím odborovým organizacím, kterých je tam asi
25! – přináší silnou vyjednávací pozici jak pro kolektivní
vyjednávání, tak i pro obhajování práv a oprávněných zájmů
zaměstnanců. To není pouze fráze odcitovaná ze zákoníku
práce, u nás je to do značné míry i realita, která nám umožňu-
je vyjednat pro zaměstnance více než slušné mzdy i pracovní
podmínky odpovídající zákonným pravidlům, což není zdale-
ka samozřejmost v současné České republice!

l JJaakkýý jjee ppooddllee vvááss nneejjhhaanneebbnněějjššíí vvllááddnníí úúttookk nnaa ppooddmmíínnkkyy
pprraaccuujjííccíícchh aa jjeejjiicchh rrooddiinn??

Nově jsem se přesunul mezi starobní důchodce, takže vní-
mám velmi negativně osekání valorizace důchodů, které, ač
neústavní, dokonce posvětil i Ústavní soud za pomoci i nově
najmenovaných soudců. Je to bohapustý a bezprecedentní
výsměch právu, když si vláda mýrnyxtýrnyx zruší nastavená
zákonná pravidla v momentě, kdy nastanou podmínky pro
jejich splnění.

To tu nebylo od založe-
ní tohoto státu v roce
1918 a ani žádná hlava
státu v naší historii si
něco takového nikdy
nedovolila posvětit – až
naše novodobá americká
loutka jménem Pavel! Je
toho samozřejmě mno-
hem více a vše se nese v
duchu ožebračování vlast-
ního národa ve prospěch
cizí moci a cizích zájmů a
postihuje už nejen ty nej-
potřebnější, ale již i drob-
né a střední podnikatele.

l OOddbboorroovvýý ssvvaazz ČČeecchh,,
MMoorraavvyy aa SSlleezzsskkaa jjee jjeenn
jjeeddnnaa zz nnaaššiicchh ooddbboorroo--
vvýýcchh cceennttrrááll.. NNeejjmmaassoo--
vvěějjššíí jjee ČČeesskkoommoorraavvsskkáá
kkoonnffeeddeerraaccee ooddbboorroovvýýcchh
ssvvaazzůů,, ppaakk AAssoocciiaaccee
ssaammoossttaattnnýýcchh ooddbboorrůů aa
nněěkkoolliikk ddaallššíícchh mmeennššíícchh..
MMěěllyy ppooddllee vvááss cceennttrráállyy
vvííccee ssppoolluupprraaccoovvaatt??

Měly by spolupracovat.
Bohužel všichni vidíme,
jak šéf největší odborové centrály svou »činností« včetně pre-
zidentské kandidatury zprofanoval celé odborové hnutí u nás
a poničil důvěru našich pracujících v odbory, čímž jim dal
danajský dar jako už dlouho nic a nikdo! Co se týče našeho

OSČMS, snažíme se podporovat
aktivně všechny kroky, veřejné
protesty ostatních subjektů, jed-
notlivců či organizací směřující
k ukončení fialového hnusu a
nastolení vlády zastupující pře-
devším naše občany a ne poklon-
kující cizím zájmům, okrádající
a ožebračující všechny naše spo-
luobčany ve prospěch těchto
zájmů a cizí moci.

l PPřřeedd ppáárr mměěssííccii jjssttee ooppuussttiill
řřiiddiiččsskkoouu kkaabbiinnkkuu ttrraammvvaajjee aa ppoo
lleetteecchh jjssttee ooddeeššeell zzaasslloouužžeenněě
ooddppooččíívvaatt.. JJaakkáá jjssoouu pprraaccoovvnníí
ppooddmmíínnkkyy uu ttééttoo pprrooffeessee aa jjaakk jjee
vveeddeenníí ddoopprraavvnníícchh ppooddnniikkůů ootteevv--
řřeennoo ddiiaalloogguu??

No – po téměř 24 letech. Je to
svým způsobem jistota pravidel-
ného a slušného příjmu zejména
v obdobích krizí a nejistot vzni-
kajících z podstaty kapitalistic-
kého systému. Práce však vyža-
duje v dnešní hustotě provozu a
díky častým excesům ostatních
účastníků pevné nervy a zejména
nepodcenit dostatek odpočinku
mezi směnami. Dalším poměrně
značným nárokem je její nepra-

videlnost – brzké ranní začátky, noční konce či i celé noční
směny – a to vše »napřeskáčku«, což se v dlouhodobém časo-
vém horizontu samozřejmě logicky může podepsat na zdraví.

Jak jsem již uvedl, při vyjednáváních se zaměstnavatelem
máme velmi slušnou pozici a vzájemný respekt obou stran. A
co se týče finančních záležitostí, zejména mezd, je vždy

zaměstnavatel, respektive za něj jednající management, ome-
zen prostředky přidělenými mu jeho vlastníkem – tedy hl. m.
Prahou, takže v případě nutnosti musíme i zde umět jednat a
vytvořit i potřebný tlak, pokud je to nutné.

l JJeeššttěě ssee zzaassttaavvíímm uu vvaaššíí nnyynníí jjiižž bbýývvaalléé pprrooffeessee,, kkddee bbýývváá
ččaassttoo zzbbyytteeččnnýý ssttřřeett mmeezzii vvyyssttrreessoovvaannýýmmii zzaamměěssttnnaannccii aa
vvyyssttrreessoovvaannýýmmii cceessttuujjííccíímmii.. DDooppoorruuččiill bbyyssttee nněěccoo cceessttuujjíí--
ccíímm,, nneežž bbuuddoouu zz nněějjaakkééhhoo nneeddoossttaattkkuu,, zzppoožždděěnníí aappoodd.. vviinniitt
řřiiddiiččee??

No – cestující by si měli uvědomit, že řidič je ten poslední,
kdo může za nějaké případné zpoždění – to bývá zaviněno
zpravidla mimořádnými událostmi, jako jsou dopravní neho-
dy, uzavírky, technické závady dopravních prostředků a
podobně. Navíc by se měli poohlédnout, za jakou cenu na
straně jedné – a jak – naprosto většinově – pravidelně jsou
přepravováni v Praze ve srovnání s ostatními, třeba i předními
evropskými městy a zeměmi. Co zaslouží kritiku a je dlouho-
dobým nešvarem je přístup města Prahy k problematice
»nevoňavých« spolucestujících, kterým dopravní prostředky
mnohdy suplují noclehárny.

Strážníků městské policie je vidět v dopravních prostřed-
cích pomálu a problém není rázně a systémově náležitě řešen.
Pravidelně na něj při vzájemných jednáních se zástupci
zaměstnavatele, opakovaně a dlouhodobě, poukazujeme a
dožadujeme se jeho důrazného řešení.

l PPřřii ppřříípprraavvěě rroozzhhoovvoorruu jjssttee mmii řřeekkll,, žžee ss ooddbboorroovvoouu ččiinnnnooss--
ttíí nneekkoonnččííttee.. ČČeemmuu ss vv ooddbboorreecchh bbuuddeettee vvěěnnoovvaatt,, kkddyyžž uužž
nneebbuuddeettee nnaa pprraaccoovviiššttii??

Do starobního důchodu jsem odešel k 29. únoru, což ovšem
neznamená ani zdaleka konec mé odborové činnosti, spíše
naopak. Budu se při ní věnovat všemu jako dosud a spíš ještě
důkladněji, protože na to budu mít více času i prostoru.

l ZZúúččaassttnnííttee ssee oossllaavvyy pprrvvnnííhhoo mmáájjee lleettooss?? KKddee ssee ss vváámmii
mmoohhoouu sseettkkaatt lliiddéé,, kktteeřříí bbyy ssee ttřřeebbaa mmoohhllii iinnssppiirroovvaatt vvaaššíí
ooddbboorroovvoouu aannggaažžoovvaannoossttíí??

Prvomájových oslav se i letos zúčastním, a to v Praze na
Střeleckém ostrově, neboť kromě své činnosti v odborech ještě
působím v KV KSČM Praha. DDaavviidd PPRROOUUDD

Odbory by měly společně ukončit »fialový hnus«

Žádné kompromisy s vládou!
NNeenneecchheejjmmee oosseekkaatt zzáákkoonnííkk pprrááccee,, nneeddoovvoollmmee jjeeššttěě vvííccee oommeezziitt pprráávvaa pprraaccuujjííccíícchh.. TToo vvyyzznníívváá zzee ssttaannoovviisskkaa OOddbboorroovvééhhoo

ssddrruužžeenníí ČČeecchh,, MMoorraavvyy aa SSlleezzsskkaa,, kktteerréé ooddmmííttáá vvěěttššiinnuu aassoocciiáállnníícchh nnáávvrrhhůů nnaa ookklleeššttěěnníí ttééttoo nnoorrmmyy..
»Zásadně odmítáme připravované změny ve výpovědi ze zaměstnání. Jde o počátek výpovědní doby již ode dne podání výpo-

vědi. Dále zkrácení výpovědi na ęjeden měsícę v případě porušení pracovní kázně. Zde má již dnes zaměstnavatel při hrubém
porušení pracovní kázně právo okamžitě zrušit pracovní poměr. Dnes však zaměstnavatel nemůže podat výpověď při méně
závažném porušení pracovní kázně, pokud se toto porušení neopakuje. Tato ochrana zaměstnance návrhem však padá. To nepo-
važujeme za rovnocenné opatření,« stojí například ve zmíněném stanovisku.

Odborům vadí také změna zkušební doby, která se u řadových zaměstnanců má prodloužit z 3 na 4 měsíce a u vedoucích
zaměstnanců z 6 na 8 měsíců. »Vzhledem ke stávající zkušeností s často manipulativním chováním zaměstnavatelů vůči zaměst-
nancům ve zkušební době toto prodloužení odmítáme. Povede z našeho pohledu k prohlubování ekonomické nejistoty zaměst-
nanců na straně jedné a na straně druhé k snazšímu propuštění zaměstnanců zaměstnavatelem bez udání jakéhokoliv důvodů a
výplaty odstupného,« upozorňují odboráři. Jednoznačně také odmítají možnost podání výpovědi z pracovního procesu elektro-
nickou formou – e-mailem, jako zásadně znevýhodňující zaměstnance.

Celé stanovisko Odborového sdružení Čech, Moravy a Slezska najdete na webu www.nasepravda.cz.

Jako český zástupce v evropské síti odborářů TUNE měl mnoho příležitostí setkat se ze zají-
mavými a aktivními lidmi. Bojovná a soudružská atmosféra samozřejmě podporovala vznik
nových přátelství. Mezi přátele tak Marek Tošil počítá vysokého funkcionáře italských CGIL
Antonia Morandiho.

RRoozzhhoovvoorr NNaaššíí pprraavvddyy ss MMaarrkkeemm TTooššiilleemm,, ttrraammvvaajjáákkeemm aa aakkttiivvnníímm ooddbboorráářřeemm

Čtyřiadvacet let strávil Marek Tošil v kabince řidiče tramvaje. FFOOTTOO –– aarrcchhiivv MM.. TTOOŠŠIILLAA ((22))


